

others (T/Pet.11/259), from Haji Abdulle Isgou and others (T/Pet.11/260) and from three representatives of the Walamoi Tribe (T/Pet.11/274 and Add.1 and Corr.1) concerning concessions of land to the Società Agricola Italo-Somala in consultation with Italy as the Administering Authority concerned, which designated Mr. P. Spinelli as special representative,

Having taken note of the written observations of the Administering Authority (T/Obs.11/10) as well as of the oral statement of the special representative (T/C.2/SR.59),

Having taken note of the relevant report of the Standing Committee on Petitions (T/L.346, section I),

1. *Recalls* its resolutions 514 (XI) and 610 (XI), in which it expressed the hope that a settlement agreeable to the Walamoi people and the Sagalo people would soon be reached in regard to the land dispute which they were having with the Società Agricola Italo-Somala (S.A.I.S.) in the Villabruzz area;

2. *Notes with satisfaction* the statement of the Administering Authority that an agreement satisfactory to all parties concerned was entered into on 17 August 1952, and the statement of the special representative that the agreement, having been approved by the Trusteeship Administration and ratified by the Board of Administration of the Società Agricola Italo-Somala, now has full force and effect;

3. *Notes* the statement of the special representative concerning the assistance which the Administering Authority and the Società Agricola Italo-Somala have extended to the Walamoi and Sagalo people for the creation and encouragement of agricultural co-operative societies;

4. *Expresses the hope* that such assistance will continue to be given;

5. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure of the Trusteeship Council.

474th meeting,
3 July 1953.

676 (XII). Petition from the Somali Youth League, Branch of Chisimaio (T/Pet.11/261), concerning Somaliland under Italian administration

The Trusteeship Council,

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its twelfth session the petition from the Somali Youth League, Branch of Chisimaio (T/Pet.11/261), in consultation with Italy as the Administering Authority concerned, which designated Mr. P. Spinelli as special representative,

Having taken note of the written observations of the Administering Authority (T/Obs.11/3) as well as

nistration du Territoire en question, qui avait désigné M. P. Spinelli comme représentant spécial, les pétitions du chef Mohamed Ibrahim et d'autres (T/Pet.11/259), de Haji Abdulle Isgou et d'autres (T/Pet.11/260) et de trois représentants de la tribu Walamoi (T/Pet.11/274 et Add.1), concernant des concessions de terres accordées à la Società Agricola Italo-Somala,

Ayant pris acte des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/Obs.11/10), ainsi que de la déclaration verbale de son représentant spécial (T/C.2/SR.59),

Ayant pris acte du rapport rédigé sur ce sujet par le Comité permanent des pétitions (T/L.346, section I),

1. *Rappelle* ses résolutions 514 (XI) et 610 (XI), dans lesquelles il exprimait l'espoir qu'un accord donnant satisfaction aux populations Walamoi et Sagalo interviendrait prochainement dans le litige foncier qui les opposait à la Società Agricola Italo-Somala (S.A.I.S.) dans la région de Villabruzz;

2. *Prend acte avec satisfaction* de la déclaration de l'Autorité chargée de l'administration, d'où il ressort qu'un accord satisfaisant pour toutes les parties intéressées a été conclu le 17 août 1952, et de la déclaration du représentant spécial selon laquelle ledit accord, ayant été approuvé par l'Autorité administrante et ratifié par le conseil d'administration de la Società Agricola Italo-Somala, est maintenant entré en vigueur;

3. *Prend acte* de la déclaration du représentant spécial concernant l'aide que l'Autorité administrante et la Società Agricola Italo-Somala ont accordée aux populations Walamoi et Sagalo en vue de la création et du développement de sociétés coopératives agricoles;

4. *Exprime l'espoir* que cette aide sera maintenue;

5. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

474ème séance,
3 juillet 1953.

676 (XII). Pétition de la Ligue de la jeunesse somalie, section de Chisimaio (T/Pet.11/261), concernant la Somalie sous administration italienne

Le Conseil de tutelle,

Agissant en vertu de l'alinéa b de l'Article 87 de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa douzième session, la pétition de la Ligue de la jeunesse somalie, section de Chisimaio (T/Pet.11/261), en consultation avec l'Italie, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, qui avait désigné M. P. Spinelli comme représentant spécial,

Ayant pris acte des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/Obs.11/3), ainsi que

of the oral statement of the special representative (T/C.2/SR.47),

Having taken note of the relevant report of the Standing Committee on Petitions (T/L.340, section IV),

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and of the statement of the special representative, and in particular:

(a) With regard to the complaint to the effect that the authorities at Chisimaio sought to compel chiefs to join the Lega Progressista Somala, to the statement that political parties are free to exercise their activities within the framework of existing laws, and that administration officials are strictly neutral in the matter;

(b) With regard to their complaint that employment in the Administration is open only to members of the Lega Progressista Somala, to the statement by the special representative that the policy of the Administration is to engage employees solely on the basis of personal qualifications and without regard to political affiliation;

2. *Decides* that no action by the Council is called for on the questions of arrest and imprisonment raised in the petition since these matters are within the competence of the courts of the Territory;

3. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure of the Trusteeship Council.

474th meeting,
3 July 1953.

677 (XII). Petition from the representatives of the Hisbia Dighil and Mirifle Party (T/Pet.11/262) concerning Somaliland under Italian administration

The Trusteeship Council,

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its twelfth session the petition from the representatives of the Hisbia Dighil and Mirifle Party (T/Pet.11/262), in consultation with Italy as the Administering Authority concerned, which designated Mr. P. Spinelli as special representative,

Having taken note of the written observations of the Administering Authority (T/Obs.11/3) as well as of the oral statement of the special representative (T/C.2/SR.54),

Having taken note of the relevant report of the Standing Committee on Petitions (T/L.342, section II),

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and in particular to the statement that, although the Adminis-

de la déclaration verbale de son représentant spécial (T/C.2/SR.47),

Ayant pris acte du rapport rédigé sur ce sujet par le Comité permanent des pétitions (T/L.340, section IV),

1. *Attire l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité chargée de l'administration et sur la déclaration de son représentant spécial, et notamment:

a) En ce qui concerne la plainte d'après laquelle les autorités de Chisimaio auraient cherché à obliger les chefs à faire partie de la Lega Progressista Somala, sur la déclaration selon laquelle les partis politiques sont libres d'exercer leur activité dans le cadre des lois en vigueur, tandis que les fonctionnaires de l'administration sont strictement neutres dans le domaine politique,

b) En ce qui concerne la plainte d'après laquelle les emplois dans les services publics ne seraient ouverts qu'aux membres de la Lega Progressista Somala, sur la déclaration du représentant spécial selon laquelle la politique de l'Administration est d'engager du personnel en tenant compte exclusivement des aptitudes des intéressés, sans se préoccuper de leur affiliation politique ;

2. *Décide* que la question des arrestations et emprisonnements qui a été soulevée dans la présente pétition n'appelle aucune mesure de la part du Conseil, étant donné qu'elle relève de la compétence des tribunaux du Territoire ;

3. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

474ème séance,
3 juillet 1953.

677 (XII). Pétition des représentants du parti Hisbia Dighil et Miriflé (T/Pet.11/262) concernant la Somalie sous administration italienne

Le Conseil de tutelle,

Agissant en vertu de l'alinéa b de l'Article 87 de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa douzième session, la pétition des représentants du parti Hisbia Dighil et Miriflé (T/Pet.11/262), en consultation avec l'Italie, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, qui avait désigné M. P. Spinelli comme représentant spécial,

Ayant pris acte des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/Obs.11/3), ainsi que de la déclaration verbale de son représentant spécial (T/C.2/SR.54),

Ayant pris acte du rapport rédigé sur ce sujet par le Comité permanent des pétitions (T/L.342, section II),

1. *Attire l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité chargée de l'administration, d'où il ressort notamment que, si l'Autorité administrante